
 
 

 

CONSELL DE BARRI VALLCARCA I ELS PENITENTS 

RESUM DELS PUNTS DE L'ORDRE DEL DIA 

Data: 28 de novembre de 2023 hora: 18:00h  Lloc: Biblioteca de Els Penitents, Maria 
Antonieta Cot 

 

Assistents 

Presidenta:  
Laia Bonet Rull, Regidora 
 
Comissió de Seguiment: 

 S’excusa el Conseller de Barri Àlex Monllaó, que es troba indisposat. 
 Alberto Lacasta (PSC) 
 Elisa Miralles (BComú) 

 Elisenda Graell (JxCat) 
 Olga Hiraldo (ERC) 

 Ismael Bayarri (PP) 
 Carme Álvarez (A.VV. Pg. Turull) 
 Francesc Ruestes (Fed. Barris de Gràcia) 

 
Veïnat:   

 110 presencials 

 4 telemàticament 
 
Tècnics Municipals i ponents:  

 Rufino J. Garcia, Gerent 
 Maíta Fernández-Armesto, Directora de Llicències i Espai Públic 
 Joan Bares, Coordinador Terrritorial 
 Carla Garcia, Tècnica de Democràcia Activa  
 Carmelo Alcalde, Tècnic de Barri 
 Agents de la Guàrdia Urbana 

 
Representants d’entitats:  

 A.VV. Som Barri 
 Federació de Barris de Gràcia 
 A.VV. Gràcia Nord-Vallcarca 

 A.VV. Vallcarca-Els Penitents 
 A.VV. Pg. Turull 

 AFA Escola Montseny 
 Casa Rodald-Mc Donals 
 Fed. Entitats Amigues de Can Carol i Consolat 

 La Fusteria de Vallcarca 
 Ateneu Popular de Vallcarca 



 
 
 
Ordre del Dia 

1.    Informe de la Regidora. Prioritats per a aquest mandat 
2.    Explicació del procés de renovació dels membres de la Comissió de 
Seguiment del Consell de Barri i de la Vicepresidència 
3.    Torn obert de paraules 
 

 

Desenvolupament de la sessió 

El Regidora del Districte i Presidenta del Consell de Barri de Vallcarca i Els Penitents, 
Sra. Laia Bonet Rull dona la benvinguda als assistents. 

 
1-INFORME DE LA REGIDORA 
 
ACTIVITATS FESTIVES I CULTURALS 

 Activitats a Can Carol 
El Casal de Barri Can Carol ofereix un interessant ventall d’activitats que s’organitzen 
a través de les seves comissions, on tothom pot participar. 

 Dinars populars 
Diversos grups formals i informals anualment fan el seus dinars de germanor. L’AVV. 
de Vallcarca-Penitents des de fa dos anys organitza un dinar popular a la primavera i 
un botifarrada a la tardor. El veïnat del c. Bécquer aquesta primavera ha recuperat la 
seva paellada popular que feia abans de la pandèmia. El veïnat del carrer Maduixer 
també fa el seu dinar al final de l’estiu.  

 Festa Major de la Taxonera-Mas Falcó-Penitents 
Entitats com el Casal de Gent Gran Els Penitents, les Dones de Mas Falcó, l’AVV. 
Vallcarca-Penitents, la Casa Ronald s’uneixen a la Festa de la Taxonera al juny amb 
activitats per a la gent gran, per a infants i per a tota la família. 

 Festa Major de Vallcarca 
Els dies 8 i 9 de setembre es va celebrar la Festa Major de Vallcarca amb activitats 
culturals i festives per a tota la ciutadania, organitzades pel Casal Can Carol, l’Assoc. 
de Festes Alternatives de Vallcarca i la Coordinadora de Colles de Cultura de Gràcia 

 Centenari del Viaducte de Vallcarca 
Aquest any, el viaducte de Vallcarca fa un segle. Durant aquest temps s’ha erigit en un 
autèntic símbol del barri que permet la comunicació entre Vallcarca, el Coll i el Putxet i 
el Farró, ofereix unes vistes privilegiades i acull un jardí entre els pilars. A més, la seva 
imponent silueta l’ha convertit en l’escenari de nombroses obres culturals. Des de la 
inauguració, l’any 1923, el viaducte de Vallcarca ha esdevingut un símbol. Per 
celebrar-lo, el 28 de setembre es va inaugurar al Centre Cívic El Coll-La Bruguera 
l’Exposició itinerant fotogràfica “El viaducte de Vallcarca: cent anys unint els barris”. 
Els materials exposats formen part de l’arxiu del Grup d’Estudis del Coll-Vallcarca. 
Aquesta exposició passarà per l’Espai El Putxet, Casal de Barri Can Carol, les 



 
 
biblioteques Jaume Fuster i M. Antonieta Cot i acabarà al febrer a la Seu del Districte 
de Gràcia. El dissabte 30 de setembre, els jardins de Manuel Blancafort va acollir una 
festa amb música, una tabalada i un impressionant espectacle de foc. S’està redactant 
el projecte d’il·luminació monumental del pont per al proper any. 

URBANISME 

OBRES ACABADES O EN MARXA AQUEST ANY 
 Casal de barri Canals-Junyer (Fase 1)  

L’objecte del projecte és la rehabilitació de l’edifici existent de la Casa Canals i Junyer 
(antic Consolat de Dinamarca), ara en desús, per tal d’adaptar-lo com a equipament 
públic de barri.  
La primera fase ha consistit en primer lloc, en l’enderroc dels elements adjacents i 
compartimentacions interiors del palauet i el condicionament de l’espai buit resultant 
per a acollir-hi usos temporals, i la consolidació i reforç de la coberta d’estructura de 
fusta amb acabat de pissarra original. També s’ha enderrocat una edificació annexa.  
En segon lloc, es desenvolupa la urbanització provisional dels entorns del futur casal 
de Barri Canals-Junyer i l'habilitació del seu accés des del carrer de Gustavo Bécquer, 
enllaçant així amb l'accés principal situat al viaducte i resolent la discontinuïtat urbana 
entre les dues cotes del barri. 
Les obres previstes finalitzaran a principis del 2024 i es preveu l’obertura de la 
guingueta per Setmana Santa per a que sigui un espai d’estada. Tenim les limitacions 
del Decret per sequera que impedeix les noves plantacions al jardí. 
 

 Recuperem els camins de Vallcarca a Collserola (pressupostos participatius) 
L'objectiu és la recuperació dels camins que antigament connectaven Gràcia amb la 
muntanya de Collserola, per tal de tornar a relacionar la ciutat amb la natura mitjançant 
la creació d’itineraris per recórrer a peu i per practicar-hi activitat física. Aquesta 
recuperació s’ha fet afegint una senyalística en forma de tòtems a l'Av. Lesseps, el 
Viaducte de Vallcarca, i la riera de sant Miquel, per tal que els camins es trobin ben 
senyalitzats i puguin fer-ne ús. 
 

 Reurbanització de la Plaça de la Farigola  
A l’actuació podem diferenciar dues intervencions: la primera consisteix en generar un 
eix pavimentat de formigó, just al davant de la façana de Can Carol, que permet un 
accés net a aquesta edificació i un recorregut més agradable als veïns que necessitin 
passar des del carrer Farigola al carrer Gustavo Bécquer o a l’inrevés. La segona 
actuació consisteix en netejar per mantenir l’estat actual de la superfície que els veïns 
gestionen com si un àrea de jocs fos. 

 Protegim escoles 2022. Escoles Montseny i Rius i Taulet 
Dins del programa "Protegim les escoles", es pacifica l'entorn del centre escolar, 
implementant la millora dels seus accessos i espais immediats, augmentant l'espai de 
trobada i incrementant la seguretat viària. Es porten a terme les següents actuacions: 
pacificació del trànsit en l’entorn escolar, reduint els carrils i la velocitat de circulació, 
es milloren els accessos a les escoles, s'amplien les zones d'estada i del verd, 
incorporant nou mobiliari urbà, com bancs o jardineres. També es creen zones de joc 
espontani i s'instal·len elements de seguretat a l'espai. 

 Reurbanització dels Jardins Margaret Michaellis 
L’actuació suposa la creació d’uns jardins al barri amb diversos usos com: zones 
d’estada, jocs infantils i pistes de petanca amb l’objectiu d’afavorir l’accessibilitat dels 



 
 
entorns, permetent una millor comunicació entre l’avinguda de Vallcarca i l’estació de 
metro de la L3 Penitents amb els carrers de Cesare Cantú, Otília Castellví i Ca 
l’Alegre. Així doncs, la proposta redefineix topogràficament el solar amb la finalitat 
d’obtenir espais útils per a desenvolupar-hi activitats de lleure tot creant recorreguts 
accessibles que no siguin excessivament llargs. 
Endarrerida pels murs de contenció de les edificacions veïnes. Ampliació de la dotació 
per la modificació del projecte executiu. Es preveu la finalització de les obres a 
principis de 2024. 
 

 Reurbanització de la Baixada de la Glòria 
L’objecte del projecte és la reurbanització de la totalitat del carrer i la substitució dels 
tres trams de les escales mecàniques que manquen de la Baixada de la Glòria, per tal 
de millorar i adaptar les seves condicions a les circumstàncies actuals de mobilitat, 
accessibilitat, enllumenat, materials i renovació de serveis. La reurbanització d'un tram 
ja es va finalitzar l'execució de l'obra entre els carrers de Sostres i de Verdi, sense 
modificar la geometria ni la secció del carrer. S’aniran obrint cada tram segons avancin 
les obres i es preveu la finalització de les obres a finals de 2024. 
 
OBRES PER AQUEST MANDAT 

 Institut Vallcarca 
L’àmbit d’actuació es troba a l’avinguda Vallcarca número 200,  
Els accessos han de ser amples per a l'accés de tothom i els espais diàfans. Els 
espais seran: aules, cuina, menjador polivalent, espais insonoritzats, gimnàs, pati 
ample i assolellat amb ombres. 
El nou Institut de Vallcarca donarà 3 línies d’ESO i les línies de Batxillerat en espais 
polivalents. Encara no tenim el calendari d’execució d’obres perquè són obres de la 
Generalitat i depèn del Consorci d’Educació. El que sí sabem és que recentment ha 
finalitzat el procés de licitació d’obres, per la qual cosa entenem que les obres 
començaran en els propers mesos. La durada de les obres prevista és de 24 mesos. 
També sabem que properament es celebrarà una reunió del Consorci amb les AFAs i 
allí es donarà tota la informació sobre el calendari d’obres. 
 

 Nova pista de Basquet Av Vallcarca 
Actualment existeix una pista de bàsquet a l'àmbit comprès entre l'avinguda Vallcarca i 
els carrers Farigola i Gustavo Bécquer. Atès que l'àmbit està afectat per la construcció 
d’habitatges, la pista es traslladarà a la part nord del pont de Vallcarca. 
 

 Anella de serveis de Vallcarca 
S'ha redactat el projecte d'urbanització de Can Farigola, coneguda com anella de 
serveis, que proposa la creació de vies en plataforma única per tal de maximitzar la 
superfície destinada a parterres drenants i arbrat. El projecte preveu nou clavegueram, 
voreres en plataforma única i zones verdes amb sòl permeable. 
El calendari depèn de l’aprovació del pressupost. 
 

 Parc central de Vallcarca 
Urbanització del Parc Central de Vallcarca. L’àmbit inclou les zones situades entre 
l’Avinguda Vallcarca, el viaducte de Vallcarca, el carrer de Gustavo Adolfo Bécquer i el 
carrer de Cambrils qualificades com a vials i zones verdes. 
En fase de concurs. Adjudicació del projecte executiu juliol del 2024. 
 

 Passos de vianants a l'Av Vallcarca 
L’objecte del present projecte consisteix en millorar la permeabilitat transversal de 
l’avinguda Vallcarca on es proposa la creació de quatre passos de vianants 



 
 
semaforitzats. La separació entre aquests nous passos és entre 50 i 100 m com a 
màxim, la qual cosa millorarà considerablement la connexió entre totes dues voreres i 
facilitarà el gir cap al centre de la ciutat.  
Projecte executiu redactat i es començarà al mes de gener. 
 
ALTRES PRIORITATS DEL MANDAT A NIVELL CIUTAT 
 

 Pla endreça 
Es tracta d’un pla a nivell de ciutat per a la millora de l’espai públic. Va començar a 
l’estiu amb un pla de xoc i es preveu la seva continuïtat per al mandat amb una 
inversió de 550 milions per a tot el mandat. Milloren la inspecció de diferents serveis a 
l’espai públic, com és la neteja. En les properes setmanes es podrà compartir les 
actuacions concretes al barri. 
 

 Habitatge 
Millorar el parc d’habitatge públic. Atenció social a les persones que hi viuen al barri.  
Això és una oportunitat per al barri de Vallcarca 
 

 Acord climàtic 
Barcelona seleccionada com una de les 100 ciutats per a ser neutra en emissions al 
2030 implementant  amb moltes polítiques que permetrà iniciar les transformacions 
pendents. En concret, al barri hem d’arribar a consensos sobre la rambla verda.  
 
 
 

2- EXPLICACIÓ DEL PROCÉS DE RENOVACIÓ DELS MEMBRES DE LA 
COMISSIÓ DE SEGUIMENT DEL CONSELL DE BARRI I DE LA VICEPRESIDÈNCIA   
 
Carla García i Carmelo Alcalde mitjançant un Power Point, expliquen com es fa 
l'elecció de la Comissió. Quines son les funcions de la Comissió de Seguiment. La 
seva renovació. Qui son els representants. Funcions de la Vicepresidència.  

Ja decidida la participació tècnica i política, resta decidir la participació veïnal 
mitjançant aquesta convocatòria i la web Decidim.Barcelona.  

Carla i Carmelo es posaran en contacte amb les entitats i persones que puguin estar 
interessades per tal d’aclarir tots els detalls. 

S’adjunta el document explicatiu 

 

3-TORN OBERT DE PARAULES 

A.S.C. (AVV. Vallcarca-Penitents): 
Demanar revisió del pas de fusta sobre la Ronda de Dalt. 
Mesures contra el soroll de la Crta. de l'Arrabassada i fer respectar el semàfor del pas 
de vianants del començament. Proposta d'un pas de zebra a continuació de la sortida 
superior del Parc 
 
La Regidora  diu que es traslladarà el tema del pas sobre la ronda a Infraestructures. 
Sobre el soroll, ja s’està treballant per mirar com reduir la velocitat i el soroll, però han 
de ser mesures compatibles amb la seguretat.  



 
 
N.C.F. (Veí de Vallcarca): 
Quan es preveu augmentar les hores de neteja al Poveda per poder donar cobertura a 
l’arribada a tots els alumnes, tenint en compte que a dia d’avui no s’han augmentat i 
comptem amb dues línies més? I tenint en compte que és una demanda reiterada de 
les famílies de l’escola Poveda amb queixes sobre la situació higiènica dels banys a 
l’escola fetes a les escoles del Consorci 
Es faran els banys que es van prometre per tal de donar cabuda En condicions 
higièniques als alumnes de l’institut? 
Quants alumnes es preveuen que necessitaran plaça a ESO el curs vinent? Tenint en 
compte que dues escoles perd un institut adscrit, quines places reals hi han 
disponibles  versus el nombre d’alumnes necessitaran?  Quina solució es proposa en 
cas de no tenir prou places? 
 
La Regidora farà una resposta després a totes les qüestions que surtin en aquest 
Consell sobre l’institut. 
 
S.O. (AFA Montseny) 
Les escoles Farigola i Montseny, del barri de Vallcarca, el proper curs deixaran d'estar 
adscrites a l'IES Montserrat, passaran a tenir només dos instituts(IES Vallcarca, IES 
Josep Serrat i Bonastre). Les famílies estem amoïnades perquè: 
Creiem que el número de places que s'oferten  són insuficients. 
La impossibilitat de fer ús de criteris prioritaris com és  el de quan l'infant que opta a la 
plaça  té germans o germanes que  ja  estudien  al  mateix  centre  educatiu.  Això  
suposa  un  greuge  comparatiu  amb  els drets d'altres famílies i un empitjorament en 
les condicions de conciliació laboral i vital. 
Les famílies han de poder triar en quin centre volen que els seus fills facin secundària 
segons el projecte educatiu que els sembli més adient. 
Per aquests motiu demanen que el IES Montserrat continuï estan adscrit a les escoles 
Farigola i Montseny el proper curs, i que el consell del barri elevi aquesta petició al 
consorci d'educació o  als ens que consideri oportuns que puguin donar resposta a 
aquesta petició. 
 
La Regidora en el seu informe ha explicat que el nou Institut de Vallcarca donarà 3 
línies d’ESO i les línies de Batxillerat en espais polivalents i un pati ampli. Encara no 
tenim el calendari d’execució d’obres perquè són obres de la Generalitat i depèn del 
Consorci d’Educació. El que sí sabem és que recentment ha finalitzat el procés de 
licitació d’obres, per la qual cosa entenem que les obres començaran en els propers 
mesos. La durada de les obres prevista és de 24 mesos. També sabem que 
properament es celebrarà una reunió del Consorci amb les AFAs i allí es donarà tota la 
informació sobre el calendari d’obres. Per últim, totes les preocupacions que s’ha 
plantejat aquí sobre l’institut, les traslladarem al Consorci d’Educació. 
 
A.S.F. (AVV. Gràcia Nord-Vallcarca) 
La situació en que es troba el desenvolupament urbanístic del nostre barri, en concret 
l'Avinguda de Vallcarca i Bolívar. 
Cal  donar prioritat a Vallcarca, quan i amb quin calendari... Existeix la partida 
pressupostària per aquesta actuació? 
Quina actuació  tenen prevista per el triangle (Farigola-Cambrils-Av. Vallcarca ). Cal 
una actuació respecte els Assentaments? 
Quan està previst l'inici de la obra d’urbanització de sota el viaducte de Vallcarca? 
 
La Regidora ha explicat en el seu informe que les prioritats del mandat és la 
transformació del barri, sempre acompanyat de converses i acords. No podem donar 
un calendari perquè depenem de l’aprovació de pressupostos que encara no tenim. 



 
 
 
 
M.T. R. (AVV. Gràcia Nord-Vallcarca): 
¿Cuándo empezarán a resolver el problema de la salida de los parkings situados en la 
Avda. de Vallcarca entre los nº 34 y nº 80 referido a la salida hacia el centro de la 
ciudad? Dicho problema, surgido a raíz de la última remodelación efectuada en    dicha 
Avenida, fue tratado in situ con los técnicos de movilidad en julio pasado y entendimos,  
y seguimos entendiendo,  que  la solución es fácil, rápida, carente de peligrosidad 
rodada y no costosa. 
 
La Regidora respon que s’ha de prioritzar la seguretat viària. En concret, per girar cap 
al centre de la ciutat caldria creuar el carril bici i el de bus. Els passos de vianants 
semaforitzats previstos, facilitaran que es pugui girar entrant per Farigola i sortint per 
Cambrils, la qual cosa reduirà molt el tomb que ara s’ha de fer. 
 
F.R. (Fed. Barris de Gràcia): 
Sobre l´arbre que es va retirar de Plaça Mons i sobre els testos col·locats a Carrer 
Mare de Déu del Coll amb Maignon. 
En nom de la Federació Barris de Gràcia, hem demanat en distintes ocasions de tenir 
una reunió amb la regidora del districte, fins i tot per instància, i no hem tingut resposta 
de la seva part. Volem saber quan ens rebrà. 
La Regidora explica que el mobiliari urbà utilitzat a Mare de Déu del Coll és el mateix 
de totes les actuacions del programa “Protegim les escoles”, amb la peculiaritat que en 
aquest cas Bombers demanava més espai per poder calçar un camió en cas 
d’emergències. No sempre és aconsellable la plantació d’arbres, el que es prioritza es 
la seguretat de la canalla que va a l’escola. Per altra banda, es buscaran canals de 
comunicació amb la Federació. 
 
J.A. (AVV. Som Barri): 
Demana reunió amb la Regidora per parlar de l’Eix Verd i els assentaments. 
 
La Regidora reitera la voluntat de diàleg i acords. 
 
A.P. (Veí del c. Argentera): 
Reclama actuacions socials sobre habitatge i assentaments. Les actuacions actuals 
són un despropòsit. 
 
La Regidora respon que la voluntat és buscar indrets per construir habitatge públic. 
 
J.A.S. (AVV. Som Barri): 
Quines són les propostes, el calendari i els diferents escenaris que pensa la Regidora 
per l'eix verd/rambla verda pels assentaments, per l'inici de l'obra de urbanització del 
parc central, l'habitatge de protecció oficial, els jardins del consolat, l'anella de serveis 
de l'àmbit farigola, mare de déu del Coll, Bécquer i les obres de les escales de Baixada 
de la Glòria, entre d'altres projectes que queden pendents a Vallcarca? 
 
La Regidora ha explicat en el seu informe que les prioritats del mandat és la 
transformació del barri, sempre acompanyat de converses i acords. No podem donar 
un calendari perquè depenem de l’aprovació de pressupostos que encara no tenim. 
 
A.L. (Veïna del c. Argentera) 
Falta comunicació i transparència en el funcionament i accions del Districte.  
Pregunta perquè s’ha renunciat a fer l’habitatge públic que estava previst a la ctra. de 
St. Cugat. 



 
 
 
La Regidora recull la petició i insisteix en la voluntat de diàleg i acords, sense 
renunciar a la transformació del barri. Respecte l’habitatge previst a la ctra. de St. 
Cugat, no s’ha renunciat la seva construcció sinó que amb acord del veïnat de la zona, 
aquesta construcció es posposa fins que no es trobi un altre espai verd similar en la 
zona. 
 
O.M.D. (Veí de Els Penitents): 
Per què les Veïns de Vallcarca Penitents en quedat fora de l’acord pel cobriment de la 
ronda de dalt que es subscriure fa poc de temps amb la resta de barris de Muntanya 
de la ciutat? 
 
La Regidora explica que el pacte de la ronda de Dalt  té l’objectiu de garantir la 
connectivitat dels barris i s’ha començat per la zona d’equipaments sanitaris. 
Evidentment també s’haurà d’entomar altres zones com és la part de Els Penitents.  
 
C.S. (AVV. Vallcarca-Penitents):  
Des de la Associació de Veïns Vallcarca-Penitents creiem que cal millorar en espais 
oberts de trobada per la gent en el barri, doncs tant la pròpia orografia ho fa difícil 
(degut als pendents i al seccionament que suposa la Ronda de Dalt) com pel perfil 
d'edat dels veïns (un 60% té més de 45 anys i un 45% té més de 50 anys). Demanem 
a la Regidora que ens doni cita per tractar idees i propostes que tenim i poder 
intercanviar punts de vista. 
 
La Regidora respon la intenció és mantenir una conversa fluida. De fet, el Conseller 
de Barri ja ha fet una reunió amb aquesta associació i seguirem en aquesta  línia. 
 
T.V. (Veïna de Ca l’Alegre): 
Sobre l’estat del carrer Ca l’Alegre: cal un arranjament, més llum i reducció de 
velocitat.  
 
La Regidora diu que s’estudiarà 
 
S.G.V. (AVV. Vallcarca-Penitents): 
Mal funcionament de les escales mecàniques del carrer Gólgota. Excessiu temps 
d’espera per a la reversibilitat.  
 
La Regidora traslladarà el tema a Infraestructures. El tema del temps de la 
reversibilitat probablement sigui per seguretat. 
 
P.L.B. (Veïna de Els Penitents): 
Demana que es reposin els arbres que s’ha tret del carrer Palou.  
Els pals de cablejat impedeixen el pas de cadires de rodes. 
 
La Regidora explica que el Decret de sequera no permet la plantació de nous arbres a 
la ciutat mentre duri la situació, però es traslladarà la petició a Infraestructures. 
 
E.E. (Veïna de Els Penitents): 
Contenidors d’escombraries de Palma de St. Genís-Ticià i vorera. 
 
La Regidora diu que ens posarem en contacte amb ella per buscar possibles 
solucions. 
 
 



 
 
 
 
 
Sense més temes a tractar, la Regidora dona per finalitzat el Consell de Barri a les 
20:30h. 
 
 
 
Barcelona, gener de 2024 


